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RAIVAAJAN KIRJAPAINO, FITCHBURG1SSA, MASS., 1911



Kokouksen avasi I. p. sihteeri M. W. Bruun, 
kello 9:30.

§ 1.

Väliaikaiseksi puheenjohtajaksi valittiin U. 
Hagelberg ja väliaikaiseksi kirjuriksi Alf. Hau
tamäki.

§ 2.
N .

Valittiin kaksi valtakirjain tarkastajaa, joik
si tuli J. Ojala ja J. Ranta; näiden lisäksi M. 
W. Bruun.

Pidettiin 15 minutin väliaika.
Klo 10,15 alettiin kokous.

§ 3 .

Valtakirjain tarkastajain esittäminä hyväksyt
tiin seuraavat edustajat: ,J. Salmela, Maine; J. 
Petterson, A. Lehto, W. Hedman, J. L. Kyyrö, 
E. Mellin, N. Latvala, M. Hakala, K. Leivo, O. 
Oikemus Massachusetts; J. Teperi, A. Merikanto, 
P. J. Savo, J. Malm Pennsylvania; J. N. Kangas, 
H. Mäki New Hampshire; K. Moisio Vermont; 
E. Brandfors Rhode Island; J. Ojala, E. Eronen,
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N. Aarnio Ohio; J. Matikainen, New Jersey; U. 
Hagelberg, J. Ranta, H. Nurmi, J. F. Siren, P. 
Halko, New York; Connecticutista: A. Kokko 
ei voinut olla läsnä, vaan oli jättänyt edustusoi
keutensa Anni Hedman’ille. Raivaajan edustaja 
A. Kolehmainen ja piirisihteeri M. W. Bruun.

Ylimääräisiä edustajia esitettiin Idän piiri- 
komitean suosittamana: K. G. Lindström New 
Yorkista; S. S. osasto Saiman esittämänä Wm. 
Oksanen ja A. Rantanen Fitchburgista, Mass. 
Lebanonin S. S. osaston ehdottamana E. Salin, 
sekä piiriorganiseeraaja Alf. Hautamäki, vaan 
heille ei myönnetty edustusoikeutta.

Sittemmin ilmeni, että yksi Massachusettsin 
edustaja V. Annala oli poistunut. Hänen tilal
leen hyväksyttiin A. Rantanen täysillä edustusoi
keuksilla, ellei A. itse eli varalle jäänyt myö
hemmin saavu.

§ 4.

Kokous päätettiin pitää avonaisena ja kaikil
le puolueen jäsenille myönnettiin puheoikeus.

§ 5.

Päätettiin valita kaksi varsinaista puheenjoh
tajaa ja kolme pöytäkrijuria.

§ 6.

Puheenjohtajiksi valittiin: E. Eronen ja 
W. Hedman ja kirjureiksi: J. Ojala, A. Ranta
nen ja Alf. Hautamäki.
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Valittiin työjärjestystoimikunta, johon tu li: 
Bruun, Siren ja Malm.

Otettiin päivällisloma.
Iltapäivän istunto alettiin 1.30. 
Puheenjohtajana toimi W. Hedman.

§ 8 .

Yleiseen ponsivaliokuntaan valittiin kolme 
henkilöä: U. Hagelberg, A. Lehto ja H. Nurmi.

§ 9.

Valittiin valistus- ja luentotyön järjestämis- 
komitea, siihen tulivat: Leivo, Ranta ja Siren.

Idän piirikomitean toimisääntöjä laatimaan 
kokouksen päätösten perusteella valittiin M. W. 
Bruun, Olga Oikemus ja  K. G. Lindström.

§ 10.

Sihteeri M. W. Bruun luki piirin toiminnasta 
seuraavan katsauksen:

Idän piirikomitean kertomus toimintakaudelta 
10:pstä Heinäk. 1910 30 p:ään Joulu

kuuta 1910.
Paikalliseen piirikomiteaan ovat kuuluneet 

seuraavat henkilöt:
H. Wiirret, J. City; H. Immonen, M. Väki- 

parta, Brooklyn; H. Nurmi, J. F. Siren, Y. N. Y.; 
K. Lindström, M. W. Bruun, N. Y. Paikkakun-



naita poismuuton takia tuli Väkiparran tilalle J. 
Ranta ja J. F. Sirenin tilalle Olga Fäst. Toimin
takauden alussa toimi väliaikaisena kirjeenvaih
tajana H. Wiirret. Myöhemmin on allekirjoit
tanut ollut vakinaisena kirjeenvaihtajana. Ra
hastonhoitajana toimi ensin Siren, sittemmin H. 
Immonen. Pöytäkirjurina on koko ajan toimi
nut H. Nurmi.

P. k. valtiojäseninä ovat seuraavat toverit: 
W. Hedman, K. Wehteri, D. Heikkilä ja J. Oi- 
kemus, Mass. v .; J. Järvi, R. I. v .; A. Merikanto, 
Pa. v; K, Moisio, Vt. v.; J. H. Lukkari, Mainen 
v.; A. Roiko, Ohion v.; ja J. Allen, N. Hamps- 
hiren valtiosta.

Vuoden vaihteessa eivät p. t. k. paikalliset 
jäsenet sekä virkailijat muuttuneet, vaan tulivat 
ne valituksi uudelleen; valtiojäsenistä on yksi 
vaihtunut paikkakunnalta poismuuton takia.

Mainitulla toiminta-ajalla on piirikomitea 
pitänyt 15:sta kokousta, joissa on merkitty pöy
täkirjaan 110 yleisempää asiapäätöstä. Kokouk
siin ovat piirikomitean jäsenet ottaneet sään
nöllisesti osaa.

P. kom. valtiojäs. ovat ottaneet osaa 3:meen 
äänestykseen, nimit. väliaikaisen puhujan J. N. 
Kankaan lähettämiseen; vakinaisen piirin pu
hujan valintaan, ja iltaluentokurssien luennoitsi
joiden matkakulujen piirin varoista korvaami
sen päättämiseen. Sitäpaitsi on Vt. :in v. jäsen 
K. Moisio tehnyt sanotun valtion osastojen puo
lesta esityksen, että piirin organiseeraajan an
nettaisiin siellä kulkiessaan pysähtyä luennoimis
ta varten tavallista pitemmän ajan kullakin paik- 
kakunalla, jota esitystä piirikomitea on jo päät-
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tänyt noudattaa kunhan piirin puhuja joutuu sa
nottuun valtioon.

Tärkeimpänä piirikomitean työnä on ollut 
kiihotustyön järjestäminen koko piirissä.

Heinäkuulla ilmoitti p. kom. väliaikaisen pu
hujan paikan avonaiseksi piirissä, mutta siihen ei 
ollut ketään hakijaa.

Sittemmin tehtiin sopimus J .ä N. Kankaan 
kanssa, ja hän toimi väliaikaisena puhujana noin 
kahden kuukauden ajan Vermontin, New Hamps- 
hiren ja Mainen valtiossa, kulkien sellaisia paik
koja joissa tuskin muita puhujia on käynyt kuin 
joskus pappi tai osakeagentti heittämässä tuhkaa 
työläisten silmille. Mutta nyt ovat jo nekin pai
kat merkityt puoluepuhujien matkaluetteloon.

Syyskuulla ilmoitti p. kom. vakinaisen puhu
jan paikan avonaiseksi, jota haki 3 henkilöä: 
E. Malinen, A. Hautamäki ja yksi joka ei ha
lunnut nimeään julkisuuteen ja jota myös kyke
nemättömänä ei otettu vaalissa huomioon. 7 
p:nä lokakuuta pidetyssä äänestyksessä tuli A. 
Hautamäki valituksi piirin vakinaiseksi puhujaksi, 
mutta syistä, joita me emme voineet' auttaa, al
koi hän toimintansa vasta marraskuulla ja siitä 
asti on hän ollut matkalla Ohion ja Pa.:n valti
oissa ja nykyään on hän N. Y. ja New Jerseyn 
valtioissa.

P. kom. yhdessä S. S. järj. t. p. kom. kanssa 
ja Raivaajan toimittajien avulla järjesti Massan 
valtioon vaalipuhujan matkan, jossa toimessa tov. 
Maria Raunio-Aaltonen toimi noin 18 päivän a- 
jan, kierrellen Massan osastoissa ja suomalaisilla 
paikkakunnilla.

Osastojen sisäistä kiihoitustyön järjestämis-



tä varten on lähetetty 3 kiertokirjettä; ensimäises- 
sä kehoitettiin pitämään lukukursseja ja perusta* 
tamaan puhujaseuroja, kuin myös määrättiin o- 
sast. ag. kom. tehtäviä; toiset kaksi kiertokirjettä 
koskivat iltaluentokurssien toimeenpanoa, johon 
toimenpiteeseen, piirikomitea yhdessä valtiojäsen- 
ten kanssa päätti luovuttaa piirin varoista matka
kulut luennoitsijoille.

Nyt onkin luentokurssihomma vireillä P:an 
ja N. Y. valtioissa parasta aikaa, mutta suurim
man vastuksen kurssihommalle tekee luennoitsi
joiden saanti, jossa myös on yhtenä esteenä pie
net palkkaehdot, siellä me emme tule kuin har
vassa tapauksessa saamaan hyviä luennoitsijoita 
tilapäisluennoihin piirin puhujan palkkaehdoilla.

Nämä seikat ehdottomasti ovat rajottaneet 
luennoiden toimeenpanoa siinä määrin, ettemme 
nytkään tällä kertaa näytä saavan luentokursse
ja kaikkiin niihin paikkakuntiin jotka niitä ha
luavat.

Kiihotustyön laatuun nähden on p. kom. 
käskenyt org. puhumaan kiertomatkallaan puolue
ohjelman tarkoituksesta ja sen mukaisesta käy
tännöllisestä puoluetyöskentelystä, kuin myös 
paikkakuntaan katsoen selvittämään ammatillisen 
ja valtiollisen järjestymisen merkitystä; pitämään 
silmällä osast. ag. ja kirjall. kom. toimintaa; an
tamaan ohjeita paikkakunnaasta kiihoitustyötä 
järjestäissä, kuin myös yleisen kehitystason ko
hottamista varten, luennoimaan sosialidemokrati- 
sesta mailmankatsomuksesta ja puolueohjelman 
mukaisista menettelytavoista.

Missä määrin nämä ohjeet ovat tulleet nou
datetuksi, sen tietävät ne osastot, joissa puhuja
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on kulkenut, kuin myös missä määrin ne tuotta
vat tuloksia, sen näyttää tulevaisuus.

Ensirnäisen kysymyksen tietävät ne osastot, 
joissa puhuja on kulkenut, mutta p. komitean on 
sitä vielä nykyään mahdoton tietää, sillä paikka- 
kuntauutiset eivät kerro sanaakaan sellaisista asi
oista, että mistä aineesta kiihoittaja puhui ja 
oliko se heille erittäin tarpeellinen, tai olisko 
heille pitänyt puhua jostakin vielä tärkeämmästä 
aineesta. Yleisesti sanotaan vaan, että “saatiin 
kuulla sosialismin evankeliumia’’, joilla tiedoilla 
syrjäpaikkakuntalainen ei paljo tule asiasta sel
ville. Ja kuitenkin näillä nykyisillä, mutta todel
lisilla ja arvostelevilla paikkakuntauutisilla on 
hyvin suuri merkitys puhujaan itseensä, paikka
kuntaan ja koko järjestöön nähden, sentähden 
täytyisi ottaa edustajakokouksen erityisesti tämä 
asia huomioonsa ja velvoittaa osastojen ag. kom. 
tällaiset arvostelevat agitatsioniuutiset itsekultakin 
paikkakunnalta lähettämään silloin kuin puhuja 
on paikkakunnalla, sillä osast. ag. komiteat, ollen 
kokoonpantu useammista osastojen kykenevim- 
mistä henkilöistä, ovat kykenevimmät tällaiset 
arvostelevat uutiset yleisestä kiihotustyöstä laati
maan ja lähettämään piirin lehteen.

Raivaajan osakkeitten lunastusasia.

Viimeisen Itäpiirin kokouksen päätöksen mu
kaan muistutti P. kom. noin 36—38 osastoa Rai
vaajan osakepääoman lunastamisesta, joka osas
tolle erikseen lähetetyllä kiertokirjeellä, vaati 
niinkuin näyttää, huonolla menestyksellä, sillä 
monet suuretkin osastot ovat sen asian laimin-

9 —



lyöneet, johon on yhtenä syynä ollut itse Raivaa
jan johtokunta, joka, ollen ainoa entisten yhtiö- 
ja piirikok. päätösten toimeenpanija ei ole pitänyt 
tarkkaa huolta itsekunkin osaston suhteellisesta 
osakkeenostomäärästä, vaan on koko asia ollut 
itsekunkin osaston omana velvollisuutena ja niin 
ollen huolelliset osastot ovat tehneet tehtävän 
sä, mutta toiset ovat sen laiminlyöneet.

Viimeiset Idän piirikokouksen pöytäkirjat.
•

P. kom. on hoitanut viimeisen Idän piiriko
kouksen pöytäkirjain tilitystä, mutta asia on vie
lä kesken, kaikki osastot eivät ole selvittäneet kir
jatilaustaan. Kirjoja on jälellä vielä noin 125 
kappaleen vaiheille. Tulot kirjoista ovat olleet 
yhdessä p. kom. muiden tulojen kanssa.

P. kom. on saanut periä entisen Massan liit- 
tohallinnon varat kuin myös saamiset, joita on 
yksityisiltä henkilöiltä ja Raivaajalta. Lopullista 
selvitystä ei ole näistä vielä saatu tehdyksi.

\
Osastojen luku Itäpiirissä.

S. S. järj.. sihteerin antaman luettelon mu
kaan on osastoja I. piirissä 58 ja jäsenmäärä 
niissä noin 2,336, joka luku on keskimääräinen 
viime kesäkuun ja joulukuun väliseltä ajalta.

Tämä osastoluku kuuluu S. S. järjestöön 
paitsi Monson osasto Mainen valtiossa, jota S. 
S. järj. sihteeri ei ole vielä ilmoittanut järjes
töön kuuluvana.

Uusia osasloja on perustettu piiriin ja uu
delleen henkiin herätetty vuoden ajalla Conneaut,



Fayette City, Youngstown, New Castle, Bessemer, 
Donora, Lawrence, Troy, Sandwich, Monson, Ber
gen Field, Clarksburg.

P. kom. työ osastojen y. m. välillä on suo
ritettu kirjevaihdon avulla ja ori menneellä toi
mintakaudella lähetetty noin 186 kirjettä, tehden 
keskimäärin noin 31 kirjettä kuukaudessa.

Tulleiden kirjeiden määrä on noin 150— 
160 vaiheilla, ollen hiukan pienempi kuin lähe
tettyjen.

Tilikatsaus.

1910 Tulot Menot j
Heinäkuu ............................... 63.75 4.77 1
Elokuu ................................... 8.00 2.85
Syyskuu ................................. 84.05 32.00
Lokakuu ................................. 385.62 51.03
Marraskuu ............................. 122.35 76.77
Joulukuu .............. ................ 83.70 91.14

Menoja yhteensä 258.56
Tilieroitus ......... 488.91
Kokonaissummat 747.47 747.47

Tähän kokonaistulopuoleen sisältyy myöskin 
viirheisen Idän p. kok. pöytäkirjatulot mainitulta 
ajalta ja viimeisen Idän piirikokouksen edustaja- 
veroista osa $14.65, jonka on P. komitealle lä
hettänyt S. S. järjestön sihteeri.

Katsauksessa näkyvä raha-erotus näyttää 
suurelta sentähden, että siitä on vielä maksamatta 
osa puhujien kirja-tilauksia, samoin on vielä 
maksamatta osa I. p. pöytäkirjakustannuksia.
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Alkupuolessa olevat erät ovat puhujille ja 
Raivaajalle, puhujat $180.00, Raiv. $50.00, kir
jeenvaihto ja kirjalähetyskuluja $10.76, piiriko- 
mitean jäsenten matkakuluja $10.68, kirjoja, y. 
m. pieniä konttooritarpeita $4.42, Ilmotuksista 
Toverille ja Työkansalle $2.70.

Väliaikaisen piirin puhujan, J. N. Kankaan 
matka kesti 71 päivää, jona aikana oli luentoja 
60, kuutioita 1,125, kolehteja $36.95, menoja 
kyydeistä $52.08, myynyt kirjallisuutta ja lehti
tilauksia $111.55 arvosta, perustanut kaksi osas
toa, posti- ja expressikuluja $7.60, palkka 71 
päivältä $213.00. Sitäpaitsi on Kangas välittä
nyt osastoille 120 vuosikertaa Säkenien koko vuo
sitilausta, jotka eivät ole piirikomitean tilillä, vaan 
suorastaan osastoilla.

Alfred Hautamäen matka on kestänyt viime 
vuodella 49 päivää. Luentoja 54, kokouksia 29, 
kuulijoita 3,190, kolehdeista $57.18, sanomaleh
tiä ja kirjallisuutta myynyt $60.00 arvosta, palk
kaa 49 prältä 147.00, kyytikuluista $43.58, seka
laisia $9.89.

Mitä piirikomitean alkuvaiheisiin ja myöhem
pään työskentelyyn tulee, on sitä vaikeuttanut mo
net seikat. Ensisti viimeinen piirin edustajako
kous jätti ilman erityistä määräämistä asioiden 
toimeenpanon ja alkamisen, joten kaikkien ko
kouksessa päätettyjen asiain hyväksyminen venyi 
tavallista pitemmälle, ja niin ollen myös piirikom. 
kokoonpano tapahtui vasta Heinäkuulla. Myö
hempänä on ollut vaikeuksia sentähden kun ei 
ole ollut mitään erityistä pohjaa tai kaavaa, vaan 
on täytynyt toimia ilman erityisimpiä toiminta
sääntöjä. Toimiala on äärettömän laaja ja mo-
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nipuolinen ja vaatii jo paljo konttoorityötä, sillä 
kaikki ulkopuolinen keskustelu tapahtuu kirje- 
vaihdolla. Erityistä vaivaa tuottaa vielä sekin 
kun ei ole ollut tiedossa kaikki ne suomalaiset 
asutuspaikat, joihin täytyy puhuja lähettää. Edel
lisiltä puhujilta jääneet matkaohjelmat eivät lä
heskään pidä paikkaansa, sillä pienet asutukset 
muuttuvat olosuhteiden ja vuodenaikojen mukaan. 
Silti niihin täytyy antaa puhujan mennä sillä niis
sä löytyy järjestön jäseniä ja paikoin osastoja toi
minnassa, vaikka monessa vain niin kauvan kuin 
työ ja vuoden aika kestää.

Vielä yhtenä haittana työn nopeudelle on ol
lut se, kun komitean työ täytyy tehdä sivutyönä, 
joten on mahdoton saada asiat niin joutuin suori
tettua kuin niillä olisi tarvis ja asiat sitä vaatisi. 
Mutta nämä ovat esteitä joita asiain näin ollen ei 
vielä voi välttää, vaan täytyy niitä kärsiä ja so
vitella.

Idän piirikomitean puolesta
M. W. Bruun.

§ H.

Quincyn osaston sisäiset rettelöt

Kokoukselle esitettiin pari kirjelmää, joissa 
selostettiin ja suoranaisesti syytettiin, että Q:cyn 
osasto on hyväksynyt jonkun jäsenensä edelleen 
olemaan puoluejäsenyydessä, vaikka oli selitetty 
että tuo jäsen oli äänestänyt porvaripuolueen eh
dokkaita viime vaaleissa ja uhannut edelleenkin 
niin tehdä. Asiaatuntevien lausuntojen perusteel
la katsottiin asian olevan siksi raskauttavaa laa-
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tua, että jonkinlaiset toimenpiteet olisivat välttä
mättömät. Kokouksessa ilmeni eriäviä mielipi
teitä siitä olisiko piirikouksen asia takertua tähän 
tai jättääkö syyttäjien huoleksi vedota asia Massa
chusettsin sos. puolueen valtiokomitealle, joka 
juttua tutkisi. Lopuksi yhtyi kuitenkin kokous 
siihen, että Bostonin, Peabodyn ja Nonvoodin o- 
sastoja kehotetaan valitsemaan tutkijajäseniä kun
kin, ja yhdessä syyttäjän K. Vehterin kanssa sel
vittelemään mainittua juttua ja jättämään sen val- 
tiokomitean ratkaistavaksi. Yllämainittujen osas
tojen valittavien tutkijajäsenien huoleksi jäi mää
rätä aika milloin ryhtyvät asiaa tutkimaan. Tästä 
piirikokouksen päätöksestä ilmottavat Bostonin, 
Peabodyn ja Norwoodin osastoille niiden tässä 
piirikokouksessa olleet edustajat. Quincyn osas
tolle ja K. Wehteriile annetaan tieto tämän piiri- 
kokouksen puolesta.

§ 12.

Valistustyömme menettely- ja toimintatavat

(Alustus tämän vuoden Raivaajassa No. 10)

Päätettiin ettei lueta mainittua alustusta ko
konaisuudessaan, ainoastaan alustuksen loppuun 
liitetyt selitys- ja päätösehdotukset.

Kun nämät oli luettu, tehtiin ehdotus, että
*  7 7

alustuksesta kohta, jossa käsitellään valtiojäsenten 
haitallisuutta koko piiriä käsittävän valistustyön 
menettely- ja toimintatavoissa, keskusteltaisiin 
erikseen. Ehdotus hyväksyttiin.

Tämän jälkeen alkoi keskustelu.
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Hagelberg: Jo viime piirikokouksessa tehtiin 
päätös, että osastojen jäsenet eivät saa ottaa osaa 
porvariston johdon alla olevain yhdistysten sisäi
seen toimintaan ja joka toimenpide oli välttämä
tön. Nyt käsillä oleva alustus sisältää osaksi eh
dotuksen menettelytapain jyrkentämisestä suulli
sen valistustyön harjoittamisesta mainittujen seu
rain toimeenpanemissa tilaisuuksissa, mutta sa
malla pyritään tässä alustuksessa osoittamaan va
listustyömme olevan menettely- ja toimintatavoil
taan taktitonta. Hyväksymällä esitetyt selitys- ja 
päätösehdotelmat saadaan valistustyömme tuloksia 
tuottavaksi. — On tullut tavaksi että meikäläiset 
raittius- ja muut taantumusseurat käyttävät jäse
niämme puhujina toimeenpanemissaan tilaisuuk
sissa, mutta useammassa tapauksessa valitaan 
pehmiämmät. Miksi -— se selviänee kyllä alus
tuksesta. Ei ole myöskään hyvä, että kaikenlaiset 
kaupustelijat sotkevat käsitteitä ja vielä tahalli
sesti. Ei riitä että puhujilla on puolueen lupakir
ja, meidän täytyy valvoa miten ja millä tavalla 
he puhujatointaan harjoittavat. Varsinkin täytyy 
ottaa huomioon paikallisten osastojen menettely
tavat, jotka ovat havaitut hyödyllisiksi taisteluissa 
meikäläisiä taantumusseuroja vastaan. Osastojen 
agitatsioonikomiteat velvoitettakoon paikallista 
valistustyötä valvomaan. Olen alustuksen kannal
la ja enkä halua aikaa tuhlata kertaamalla sen 
sisältöä kokonaisuudessaan. Jos vastaväitteitä il
maantuu, tulen käyttämään puhevuoroa.

Oikemus: Alustukseen täytyy tyytyä, sillä 
niitä tulee puhujia kaikellaisia ja kaikilta suunnil
ta jotka saavat rettelöitä aikaan. Tämä antaa tu
kea agitatsionitoimikunnille toimimaan asian 
eduksi.

—  15 —



Malm: Pienemmillä paikkakunnilla ei ole 
tultu huomaamaan tuonkaltaista tarvetta, mutta 
Quincyn esimerkki ja New Yorkista tuodut todis
teet jo vakavasti viittaavat siihen. Mutta näiden 
kiertävien puhujien suhteen, jotka kulkevat puo
lueen luotolla, en ole oikein varma.

Merikanto: Entinen menettely on johtanut 
siihen, että ei tiedetä onko se sosialismia eli ei. 
Käypä usein niinkin että uusi henkilö saa kanna
tusta puhuipa hän sitten mitä hyvänsä.

Newman: Lanesvillen osaston puolesta yh
dyn Olga Oikemukseen, sillä tämä on ajan vaa
timus.

Petterson: Se on selvä asia, että kun mei
käläinen puhuja menee vanhoillisiin seuroihin pu
humaan, niin jyrkkiä puheita hän ei saa siellä pi
tää. Siinä tapauksessa he puhuvat vähemmän 
tärkeitä asioita, ja niin ollen puhaltavat uutta tul
ta sammuneisiin hiiliin ja synnyttävät siten toi- 
mintaintoa. On parasta että meikäläiset puhujat 
pysyvät heistä erillään.

Niskanen: Viime »ikoina on tullut selvästi 
näkyviin, että tämä idän piiri on ollut kaikellais- 
ten humpuukikauppiaidert temmellyskenttänä, sik
si tämä kysymys on tärkeä. Se seikka että toi
meenpaneva komitea antaa puhujille lupakirjan 
on osaltaan ratkaiseva, mutta siinä ei ole kaikki. 
Agitatsioonikomiteain on pidettävä tiukkaa huolta.

Halko: Tämä kyllä tulee vaikeuttamaan jon
kun verran heikompia puhujia, mutta osastoitten 
on pjuhumaseurain avulla kasvatettava puhujia 
keskuuteensa.

Tikkala: Tämä alustus on siksi selvä että ei
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ole mitään tinkimistä. Mutta tämä on jo päätet
ty viime kokouksessa.

Siren: Hyväksyn alustuksessa esitetyn pon
nen sillä ehdolla, että puhuja voi mennä van
hoillisiin seuroihin puhumaan jos agitatsionikomi- 
teat sen sallivat.

Oikemus: Viime kokouksessa tehty päätös kos
kee hieman toista asiaa. Viime kokouksessa ke
hotettiin osastoja perustamaan agitatsionikomite- 
oita. Se olisi pantava täytäntöön.

Nurmi: Yhdyn ponsiin.
Hautamäki: Kyllä tämä ponsi on enempi yli

malkainen. Agitatsionikomiteain olisi lujasti ar
vosteltava puhujia, siten saisi tietää onko kykyjä 
kehittyä puhujaksi.

Kyyrö: Täydellisesti kannatan sitä, mutta mi
nä en tiedä miten saataisiin kykeneviä puhujia, 
sillä on vaikea saada henkilöitä käsittämään sel
vää luokkahenkeä.

Eronen: Esityksellä, jonka esitin viime vuon
na, oli tarkoitus estää sellaiset sekakaupat, että 
sosialistit paikkakunnilla, joissa on suuret raitti-
usseurat toiminnassa, menevät niiden ohjelmako- 
kouksnn nata kääntämään ja niin jaavat kääntä
jätkin sinne.

Päätökseksi hyväksyttiin New York’in ja 
Brooklynin s. s. o. alustuksen selitys- ja päätös
ponnet, jotka ovat seuraavat:

Piirikokous selittää:

Koska valistustyömme voi olla tosi- 
tuloksia tuottavaa ja tehokasta ainoastaan 
silloin kun sitä taktillisuudella ja luokka-
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katsomuksella harjoitetaan, niin kaikki 
sellaiset tilaisuudet, mitkä eivät luonteel
taan edellytä mahdollisuutta puhua täy
dellä luokkakatsomuksella eikä kuulija
kunta ole luokkakiihoitukseen otollinen, 
ovat suullisen valistustyöntilaisuuksina 
järjestöllemme pikemmin vahingoksi kuin 
hyödyksi; sellaisina on pidettävä meikä
läiset, “taantumusseurat” sekä täysin por
varilliset piirit, ja on niitä siis kartettava, 
ellei osastojen agitatsioonikomiteat vaka
van harkinnan perusteella tule visseissä 
tapauksissa toisiin tuloksiin.

Sensijaan vaali- ja väittelytilaisuudet 
ovat katsottavat luonteeltaan sopiviksi 
suulliseen valistyöhön — jos yleisölle on 
varattu esteetön pääsy niihin.

Osastojen ja niiden sivuseurojen toi
meenpanemat huvi- ja iltamatilaisuudet 
ovat myös sopivia suullisen valistustyön 
harjoittamiseen, jos ei vaan tilaisuus ole 
eristetty yhtä alaa käsittäväksi; kaikissa 
niissä tilaisuuksissa on aina varattava pu
heille tarpeeksi häiriymätöntä aikaa.

Koska valistustyömme suuresti riip
puu siitä ^uinka voimme saada kykene-, 
viä ja teräviä jäseniämme kiinnitetyksi 
puhujiksi, agitatsioonityön järjestäjiksi ja 
valvojiksi, niin tulee osastojen kaikella 
mahdollisella tavalla auttaa ja huolehtia 
että jäsenistöstään ne, joilla on halua ja 
tarvittavia kykyjä valistustyöhön erittäin
kin puhujiksi, saavat tilaisuutta kehittää 
itseänsä; sekä korvaamalla puhujille että
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muille tärkeissä ja aikaa kysyvissä toi
missa oleville toimihenkilöille heidän uh- 
rauksiaan, tehdä heille mahdolliseksi 
huolehtia tehtävistään ajan ja taloudelli
sen aseman estämättä.

Piirikokous päättää:

Samalla kun osastojen agitatsiooni- 
komiteain tulee huolehtia ja  toimia pai
kallisessa valistustyössä, on niillä täysi 
valvontaoikeus kaikkeen valistustyöhön 
paikkakunnillaan, ja ainoastaan niiden 
myötävaikutuksella voivat vakituisesti tai 
tilapäisesti paikkakunnilla olevat järjes
tön jäsenet saada oikeuden puheiden pi
toon, noudattamalla niitä ohjeita, joita 
agitatsionikomiteat mahdollisesti saatta
vat antaa; tahallista taktittomuutta ja 
luokkakatsomuksetonta menettelyä puhu
jilla älköön missään sallittako, puheoike
uden menettämisen uhalla, jonka agitat- 
sioonikomiteat voivat tehdä harkittuaan 
sen tässä tapauksessa parhaimmaksi kei
noksi ;

kiertäviltä itsenäisiltä puhujilta, kier- 
täköömpä ne sitten “business”asioissaan 
eli muuten, vaadittakoon joka tapaukses
sa joko toimeenpanevan komitean tai pii
ritoimikunnan antama lupakirja puheiden 
pitämiseen.

(Nämä päätökset eivät estä osastoja 
samalla toimimasta valistustyössä harkin
tansa mukaan. Agitatsioonikomiteat jou-
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tuvat pääasiassa valvomaan valistustyötä 
mitä ei suoranaisesti tehdä osastojen aiot- 
teestä.)

Saattaakseen tämän käytännössä to
teutetuksi, niin piirikokous vakavasti te
roittaa,

että jokainen osasto on velvollinen 
asettamaan vakituisen aina toimivan agi- 
tatsionikomitean viime piirikokouksen 
päätöksen mukaan.

Istunto lopetettiin kello 4 j. pp., sillä kokous 
huone täytyi luovuttaa muihin tarkoituksiin.

17 p. tammik. Perjantain istunto
Alettiin kello 8.30.
Puheenjohtajana toimi E. Eronen.
Toimitettiin nimihuuto jossa olivat kaikki 

saapuvilla.
V. Annala saapui ja otti edustajapaikkansa 

takasin, joka hänelle myönnettiin.

§ 13.
Hyväksyttiin ehdotus, että pöytäkirjan puh

taaksi kirjoittaja saa periä palkan piirisihteeriltä.

§ 14.
Otettiin keskusteltavaksi New Yorkin ja 

Brooklynin s. s. o. alustuksesta “valistustyömme 
menettely- ja toimintatavat” se osa jossa ehdo
tetaan valtiojäsenten lakkauttamista.

(Alustus julaistu Raivaajassa No. 10 tänä 
vuonna.)
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Valtio jäsenten lakkauttaminen

Jo tällä ensi vuotisella toimikaudella on osot- 
tautunut oikeaksi se pelko, mikä lausuttiin viime 
piirikokouksessa, että jos asetetaan valtiojäsenet 
piiritoimikunnan työtä kontrolleeraamaan niin tu
lee siitä jarru, joka hidastuttaa toimintaa. Ja 
lausuttiin silloin että joka vuotiset piirikokoukset 
voivat erittäin hyvin estää mielivaltaisuuden voi
maan pääsyä, ja että ne kyllä hyvin voivat antaa 
sellaisia ohjeita piiritoimikunnalle ettei sen työ
suurestikaan sillä ajalla kerkiä ristiriitaiseksi pii
rin enemmistölle. Meidän mielestämme, jos 
tahdotaan saada piirin valistustyö olevien tarpei
den ja aseman vaatiman menettelytavan mukai
seksi, olisi valtiojäsenet poistettava piiritoimikun
nan tointa jarruttavana. Myöskään eivät suomal.
järjestön säännöt tätä myönnä, ja kaiketi niitä 
on noudatettava täällä idässäkin, muussa tapauk
sessa osoittaa se vallattomuutta. Jos kansanval
taisuuden säilyttämiseksi ei löydy muuta keinoa 
kuin järjestelmä, joka on toimintaa jarruttava, 
niin ilmaisee se ainoastaan järjestön sisäistä heik
koutta ja lyhytnäköisyyttä, tai sitte jonkinlaista 
halua, jossa yksilöllisyys rehoittaa, vaikkapa ai
noastaan osasto-y ksilöll isyy ten ä.

Eivätkö tosiaankaan joka vuotuiset piirikoko
ukset, ja piiritoimikunnan yksivuotinen toimikausi 
— eivätkö nämä tosiaankaan takaa tarpeeksi kan
sanvaltaisuutta? Eivätkö osastot tällöin ole tilai
suudessa saamaan mielipiteitään kuuluville ja 
syntymään sellaisia päätöksiä jotka tyydyttävät — 
ellei kaikkia, niin ainakin jäsenenemmistöä. 
Taikka sitten osastot eivät edustajia valitessaan
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taida ymmärtää, että edustajia valitaan vain sik
si, että kaikki eivät voi olla 'läsnä edustajakoko
uksissa käytännöllisistä syistä, vaan on kukin 
ryhmä edustettu suhteellisesti suuruutensa, jä
senlukunsa mukaan. Siis voimasuhteet samat. 
Päätökset syntyvät sovittelujen kautta, ja mikä on 
edustajakokouksen enemmistön kanta, on poikke
uksetta myös järjestön jäsenistön kanta. Valitun 
edustajanhan juuri tulee olla valitsijainsa mieli
piteen tulkin; mutta älköön evästämättä edustajia 
lähetettäkö, ja joiden suunnasta, kannasta, ei olla 
täysin selvillä, — niitä ei ollenkaan. Pois lei
kittely! Olkaamme taktillisia. Edustajakokous
ten päätökset ja ohjeet, sillä ne ovat syntyneet 
väittelyjen ja sovittelujen kautta, takaavat kan
sanvaltaisuutta paremmin kuin hajallaan olevat 
valtio jäsenet. Ja kaiken lopuksi on järjestön 
yleinen mielipide aina siksi voimakas, että se ky
kenee ohjaamaan piiritoimikuntaa mahdollisesti 
sattuvista enemmistön mielipiteelle vastakkaises
ta toiminnasta paremmin kuin kourallinen tai e- 
nemmänkin valtiojäseniä, jotka eivät voi kokoon
tua saadakseen päätökset syntymään sovittelujen 
kautta.

Siis antakaamme piiritoimikunnalle oikeus 
tehdä valistustyötä harkintansa perusteella, piiri- 
kokousten ja — myös huomioon otettava — suo- 
mal. sos järjestön päätösten ja ohjeiden mukaan. 
Mutta samalla tahdomme tässä huomauttaa, että 
vielä paljon enemmän olisi tästä lähin pantava 
painoa sisäiselle kasvatustyölle, järjestön jäsenis
tön valistustason kohottamiseksi piirin puolelta, 
e‘kä ainoastaan ulospäin kohdistettuun kiihotuk
seen. Jäsenistö on jo siksi suuri, että kasvatuk-
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sellinen työ ei ole enään ilman laajempaa toi
menpidettä tarpeen-tasolla, varsinkin luokkakatso- 
mus ja sosialidemokraatian tuntemus on heikon 
puoleista, josta parhaimpana todisteena on häj^y- 
väisyys menettelytavoissa. Tietystikään ei kii- 
hoitustyötä käy syrjäyttäminen, mutta sen rinnal
la annettakoon yhtä suuresti huomiota kasvatuk
selliselle työlle, ainoastaan aseman vaatimana 
menettelynä kohdistettakoon päähuomio joko toi
selle tai toiselle ja miten piirin rahavarat sallivat.

Tämä kaikki voi nyt näyttää pintapuolisesti 
katsoen liikanaisen ankaralta, järjestön jäsenten 
vapautta kahlehtivalta. Niin ei kuitenkaan ole. 
Nämät ovat ainoastaan ne välttämättömät toi
menpiteet, minkä järjestömme etu ja arvokkuus 
vaatii; niitä toimenpiteitä, millä voidaan lopettaa 
leväperäisyys ja vallattomuus valistustyöstämme. 
Tämä on järjestäytymistä, joka on tarpeellista 
taistelukuntoisuudellemme, että voimme tehok
kaasti ja vaikuttavasti hyökätä kapitalismia, vas
tustajiamme vastaan.

Edellä esitettyihin seikkoihin nojautuen ehdo
tamme piirikokoukselle hyväksyttäväksi seuraa- 
vaa:

Saattaaksemme piirin valistustyön 
tehokkaaksi ja käytännölliseksi, olevien 
tarpeiden ja aseman vaatiman menettely
tavan mukaiseksi, niin piirikokous päät- . •« •« taa:

Että valtiojäsenet, sekä piirin va
listustyötä että piiritoimikunnan toimintaa 
jarruttavana, poistetaan;

että piirin valistustyötä johtaa piiri- 
toimikunta suom. sos. järjestön sään
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töjen mukaan, ottamalla huomioon piiri- 
kokouksen ohjeet ja päätökset;

että valistustyön kiihoittavaan ja 
kasvatukselliseen puoleen on pantava 
huomiota olevien tarpeiden ja aseman 
vaatimain seikkain mukaan, niin laajalti 
kuin suinkin piirin rahavarat, piirikoko- 
uksen ohjeet ja päätökset sekä suomal. 
sos. järjestön säännöt sallivat ja oikeut
tavat.

New Yorkin ja Brooklynin s. s. o. 
yhteinen alustuskomitea.

Hagelberg: Meidän puolessa siellä ei ole
nähty mitään hyötyä valtio jäsenistä, ja itse asi
assa ne eivät ole minään takeena kansanvaltai
suudesta. Jos valtiojäsenet voisivat kokoontua 
piiritoimikunnan kanssa asioita päättelemään, 
olisin ehdottomasti niiden pysyttämisen kannalla.

Hedman: Tämä asia oli osaston kokouksessa 
esillä eikä nähty näistä olevan mitään vahinkoa. 
Olen pysyttämisen kannalla.

Oksanen: Osaston kokouksessa lausuttiin että 
niiden poistaminen johtaisi jonkun ryhmän itse
valtiuteen.

Leivo: Olen sitä mieltä että ne hidastuttavat 
piirikomitean töitä, mutta olen sillä kannalla, et
tä ei näin äkkiä voida siirtää toimeenpanevaa 
valtaa valtiojäseniltä.

Petterson: Minä en näe mitään tärkeyttä val- 
tiojäsenten edelleen pysyttämisessä. Ne var
masti tuottavat hankaluuta piiritoimikunnalle.

Merikanto: Luulen että nämä ovat hyvät ole
massa riitaisuuksien välttämiseksi. Kannatan 
edelleen pysyttämistä.
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Aarnio: Osastossamme tuli varma päätös, et
tä valtiojäsenet pidetään ennallaan, ainakin yksi 
vuosi säilytettävä vielä.

Moisio: Ollen yhtenä valtio jäsenenä olen tul
lut huomaamaan, että ne eivät vastaa tarkoitus
taan ja ettei siten voida kansanvaltaisuutta säi
lyttää.

Kangas: Minä olin jo viime piirikokouksessa 
niiden vastustamisen kannalla. En näe niissä 
mitään tarpeellisuutta, sen olen matkoillani tullut 
huomaamaan.

Lehto: Yhdyn Kankaaseen, että tarpeettomi
na poistetaan.

Mellin: Kannatan poistamista, sillä ne ovat 
vain vilkkaan toiminnan haittana. Agitatsionitoi- 
mikunnat läheisempään vuorovaikutukseen piiri- 
komitean kanssa.

Annala: Jos kokouksia aletaan pitämään vain 
joka toinen vuosi, niin siinä tapauksessa ne tu
levat enemmän tarpeelliseksi. Ne estävät selk
kauksia.

Ranta: Tämä toimintakausi on osoittanut et
tä ei niistä ole ollut mitään hyötyä erittäinkin 
jos valtiossa on useampia kuin yksi osasto. Lä
heisempään vuorovaikutukseen agitatsionitoimi- 
kunnat piiritomikunnan kanssa, silloin se vastaa 
tarkoituksensa. Jos kokoutuvat piiritoimik. kans
sa niin hyväksyn.

Oikemus: Vastustan poistamista kun ei niitä 
ole vielä saatu käyntiinkään.

Brandfors: Kannatan säilyttämistä.
Halko: Kun osastot kehittyvät ja valtiojäse

net jäävät jälelle, haittaa se edistystä.
Mäki: Yhdyn Kankaaseen.
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Matikainen: Yhdyn siihen että ne poistetaan 
etteivät ne tule kansanvaltaa rajottamaan.

Latvala: Ne tuottavat hankaluutta. Olen 
poistamisen kannalla.

Lindström: Miksi täällä idän piirissä pitää 
olla aina tuommoisia jarruttajia. Tästä aikain 
täytyy agitatsioonitoimikuntain olla välttämättö
mässä vuorovaikutuksessa keskenään. Kansan- 
valtaisuusperiaatetta ei valtiöjäsenet vastaa.

Kangas:-New Hampshiren valtiojäsen tiedus
teli osastojen mielipidettä luentokurssien järjes
tämisessä, mutta silti antoi piirikomitealle tiedon 
omien pielipiteittensä mukaan. Esiintyykö täs
sä kansanvalta?

Hautamäki: Minä olen vuosikausia sotinut 
sen puolesta, että kaikki yleismaalliset komiteat 
poistetaan. Näillä valtiojäsenillä ei ole mitään 
velvollisuutta olla eri osastojen kanssa kirjeen
vaihdossa. Piirikomitea voi sen sitävastoin pa
remmin tehdä.

Malm: Tämä ehdotus on tuotu tänne työn 
vähyyden tähden, mutta minä kannatan sitä työn 
paljouden tähden.

Ojala: Ihmettelen sitä kansanvaltaa, joka on 
pukeutunut tuollaiseen muotoon. Miten voi ko
ko valtion kansanvalta esiintyä jossain yksilössä, 
joka ei tiedä, eikä ole pakotettukaan tietämään 
koko valtion asiasta mitään. .Kannatan poista
mista ainakin tuossa muodossa.

Oksanen: Nytkö poistetaan valtiöjäsenet kun 
ne vasta alkavat selvetä toimintavelvollisuuk- 
sistaan ?

Bruun: Sen mitä minä tiedän tästä on koke
musta. Kyllä ne tuottavat paljon hankaluutta ja
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hidastuttavat toimintaa. (Kertoi useita esimerk
kejä.)

Nurmi: Täällä on pelätty että piiritoimik. jä
senet jakautuisivat kahtia jossain tärkeässä asias
sa, mutta samoin voi käydä valtiojäsentenkin. 
Asema on siis sama, joten ei tämäkään väite puo
lusta valtio jäsenten tarpeellisuutta.

Halko: Valtojäsenet ovat kuin koristeheta- 
leet naisten vaatteissa.

Hagelberg: Halko lausui jotenkin sattuvasti. 
Sosialidemokraatteina me olemme ehdottomasti 
kansanvaltaisuuden puoltajia, mutta sen täytyy 
ilmetä, ei intoiluna, vaan käytännöllisenä toi
mintaa eteenpäin vievänä muotona. — Väitteet 
valtio jäsenten pysyttämiseksi ovat poikkeuksetta 
olleet sanahelinää, että se tällöin näyttää kan- 
sanvaltaisemmalta.

Päätös.

Kysymys lykätiin ponsivaliokunnalle, joka 
ehdotti keskustelujen perusteella hyväksyttäväksi 
alustuksen loppuun liitetyn ponnen sellaisenaan. 
Ponsi luettiin ja hyväksyttiin.

A. Merikanto laati päätöksen johdosta seu- 
raavan

Vastalauseen
s

Allekirjoittanut panee vastalauseen edellä 
tehtyä päätöstä vastaan, että piirikomitean val- 
tiojäsenet poistetaan. Pidän sitä rajattomana it
sevaltiuteen pyrkimisenä puolueen keskuudessa.

O. Merikanto.
15 minutin väliaika.



Valtio järjestöjä muodostamaan Idän piiriin, 
alusti Bruun.

Piirimme toiminta-ohjeita
(Muutamia huomautuksia Itäpiirin edustajako

koukselle) .
Kiihotuksen järjestäminen Itäpiirissä on vas

ta alussa. Säännöllisempi järjestämistyö on vas
ta alkanut viime I. p. edust.-kokouksen perästä. 
Viime kerralla yleistä järjestämistä varten koko 
piirissä hyväksyttiin yksi puhuja sekä osastojen 
paikallista järjestämistä varten kiihotus-, puo
luelehti- ja kirjallisuuskomiteat joka osastoon. 
Tämänsuuntainen toiminta näyttää lisäävän osas
tojen työkykyä ja osaltaan kasvattaa käytännöl
lisiä toimihenkilöitä. Piirimme olikin jo pitkän 
aikaa ilman vakinaista puhujaa ja mitään yh
densuuntaista toimintaa. Suurimmalla osalla o- 
sastoista ei ollut mitään kiihotus-, puoluelehti- 
tai kirjallisuuskorriteoita, ainoastaan osaston tär
keimmät virkailijat ja huvitoimikunta. Perintö
nä tältä puhujattomalta ajalta näyttää olevan se,
ettei piirin jäsenluku ole lisääntynyt viime vuo
tena, etenkin sen loppupuoliskolla siinä määrässä 
kuin olisi ollut mahdollisuutta. Tämä ilmiö 
esiintyy suurempana niissä paikoissa, joissa osas
tojen toiminta on ollut heikkoa. Osastojen heik
ko toiminta ulospäin ja saamattomuus osastojen 
sisäisessä kehityksessä on ollut seuraus jäsenten 
heikosta tietomäärästä. Tämä on ollut seuraus 
siitä, ettei ole ollut tiedon jakajaa ja kiihottajaa, 
joka olisi viittonut tietä ja antanut ripeyttä osas
tojen toiminnalle.
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Mitä nykyiseen järjestämistyöhön tulee, .niin 
näyttää ettei ole mitään syytä sitä muuttaa, mut
ta päinvastoin lisätä samaan suuntaan ja koettaa 
se saada tehokkaammaksi. Ensiksi on ehdotto
masti saatava kaksi puhujaa, toinen joka toimii 
vakinaisena luennoitsijana, ja toinen joka kulkee 
kaikissa niissä pienissä paikoissa, joissa suoma
laisia löytyy. Siten voitaisiin järjestää luennot 
olosuhteisiin ja väkilukuun katsoen paikkakun
nallaan.

Pitempiaikaisten luentosarjojen järjestämi
sessä, jotka ehdottomasti ovat tarpeelliset yleisen 
kehitystason kohottamista varten, näyttää eri ajat 
olevan eri paikkakunnilla edullisempia. New Yor
kissa esim. on tammi- ja helmikuu paras, ja 
sellainen se on melkein kaikkien suurkaupunkien 
laita. Taas niissä pienissä kaupungeissa ja työ- 
läiskeskuksissa, jotka ovat syntyneet suurten työ
paikkojen ympärille, on paras aika silloin kun 
niissä on enemmän työläisiä koolla. Pitempiai
kaisia luentosarjoja järjestäissä täytyy pitää sil
mällä sitä aikaa mikä itsekullakin paikkakunnalla 
on edullisin.

Osastojen sisäinen ja ulkopuolinen opetus- ja 
kiihotustyö kuuluu kiihotus-, puoluelehti ja kir- 
jallisuusicomiteoille. Näiden toimista ja tarmok
kuudesta riippuu osastojen sisäinen ja ulkonai
nen toiminta. Sentähden niihin on valittava aina 
tarmokkaimmat ja laajanäköisimmät henkilöt.

Totta on sekin, että löytyy vielä osastoja, 
joissa ei ymmärretä kiihotuskomitean merkitystä, 
vaan saamattomuuttaan puolustavat sillä, että 
onhan koko osasto kiihotuskomitea. Sellaisten 
osastojen kokouksissa harvoin tulee keskustelun-
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alaiseksi käytännöllinen puolue- ja valistamis- 
työskentely, sillä eihän kellään ole erityinen vel
vollisuus sitä alkaa, ja niinollen odotetaan osaston 
yhteistä tanssitilaisuutta, jolloin nytkytellään 
henkiset ja aineelliset riennot kuitiksi. Siten 
saadaan rahaa, että saadaan toistenkin jatkaa sa
maa toimintaa.

Yksi tärkeä järjestämistoiminta on valtiojär- 
jestöt; niitä olisi jo nykyään helppo järjestää 
Pennsylvanian, Ohion, New Yorkin ja Massan 
valtioihin. Tällaisen järjestön toimihenkilöt on 
helppo muodostaa siten, että itsekunkin osaston 
kiihotuskomiteasta yksi henkilö kuuluu valtioko- 
miteaan.

Valtiokomitean tärkeimpiä tehtäviä on kun
nallisten ja valtiopoliittisten vaalikiihotusten jär
jestäminen. Näin koottuna heillä on aina tarkat 
yleistiedot missä paikoissa valtiossa vaalipuhujan 
on annettava tehdä kiihotusta. Samoin heillä on 
suurin mahdollisuus tietää ja auttaa niitä puolue- 
ja suomalaisia henkilöitä, joilla on mahdollisuus 
hankkia itsensä maan kansalaisiksi. Samoin val
tion osastojen yhteisillä voimilla auttaa työväes
töä ammatillisten selkkausten sattuessa, jotka 
useassa tapauksessa ovat samojen osastojen jä
seniä, ja järjestää valtion alueella yleisten pu- 
hujain matkat ja osottaa ne niihin paikkoihin 
joihin suomalainen asutus milloinkin on siirty
nyt, sekä järjestää alueellaan pitempiaikaiset lu
entosarjat itsekunkin paikkakunnan olosuhteiden 
mukaan.

Tämä mitä edellä on sanottu, ei ole mitään 
uutta, vaan on tarkoitettu luomaan lujempaa yh
teyttä toimintaan sisäisesti, ja sellaisen toteutu-
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essa olemaan taas toiselta puolen vaikuttavana 
ulkopuoliseen järjestön toiminta-alan laajentami
seen niin hyvin kunnallisen kuin myös valtiopo- 
liittisen toiminnan alalla. M. W. Bruun.

Otettiin keskusteltavaksi.
Hedman: Minulla asian periaatteelliselta kan 

naita ei ole mitään vastaan. Mutta minä uskon 
että tämän kautta kadottaa piirikomitea merki
tyksensä.

Lindström: Hyväksyn periaatteessa Bruunin 
esityksen.

Hagelberg: Minä hyväksyn sen periaatteelli
sesti maantieteellisen asutusryhmittymisen perus
teella.

Lindström: Minun huomiotani kiinnitti val- 
tiojärjestöjen tarpeellisuudesta Massan valtion 
vaali-agitatsionin järjestäminen. Piiritoimikunta 
ei voi tätä seikkaa järjestää. Täytyy olla sem
moinen henkilö, joka tuntee paikallisia oloja, 
kunnallista lainsäädäntöä ynnä muuta. Tarkoitus
taan vastaavaa menettelyä voivat paikallisiin o- 
loihin nähden valvoa tämmöiset valtiojärjestöt. 
Se ajatus, että piiritoimikunta kävisi tuon kaut
ta tarpeettomaksi on väärä. Jos tahdotaan pitää 
piirin yleiset tarpeet ja edut silmällä kokonaisuu
den säilyttämiseksi, on piirikomitea tarpeen. 
Jos nämä valtiojärjestöt tulisivat menestymään, 
vähentäisi se piirisihteeriltä paljon työtä, jolloin 
hän voisi tointa hoitaa jonkunlaatuisena sivu-

i  m  •  ♦  •työnä.
Hedman: Yksi sen tärkeimmistä tehtävistä 

olisi kansalaistuttaminen, mutta siinä ei voi yk
sinään suomalaiset toimia edukkaasti. Ainoa mi
tä se voi tehdä, on agitaattorien matkan järjestä-
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minen vaaliaikoina ynnä muuta. Me kyllä voisim
me sillä vähentää piirijärjestön työtä, ehkäpä 
tehdä tarpeettomaksikin.

Merikanto: Olemme tulleet kokemuksesta 
huomaamaan että valtiojärjestöt ovat tarpeen 
vaatimia.

Annala: Järjestäydytään ryhmittäin siellä 
missä on tarpeellista. Missä ei sitä voi, oltakoon 
vuorovaikutuksessa piirikomitean kanssa.

Ranta: Paikallinen agitatsioni ei ole ehjää 
elleivät nämä valtiojärjestöt pidä huolta paikalli
sista vaatimuksista.

Leivo: Yhdyn siihen että perustetaan sinne 
missä ne ovat tarpeen vaatimia.

Malm: Saadaksemme hyvin järjestettyä täy
tyy meidän järjestäytyä osa osalta. Ja kaikessa 
tapauksessa se vähentää piirikomitean työtä.

Eronen: Selosti Ohion valtion edustajakoko
uksen päätöstä tästä asiasta, että se osasto jossa 
on valtion jäsen muodostaa komitean, jota voisi 
pitää tällaisen agitatsionialueen toimeenpaneva
na komiteana.

Keskustelu seisautui seuraavan takia:
E. Salin luki Raivaajan vuosikokouksessa 

valitun komitean laatiman kehoituskirjelmän Rai
vaajan painokannerahaston kartuttamiseksi.

Se yksimielisesti hyväksyttiin.
Jatkettiin keskustelua avoinna olevasta ky

symyksestä.
Hautamäki: Matkoillani olen tullut huomaa

maan valtioittain järjestäytymisen hyödyn.
Matikainen: Agitatsionipiirittäin on järjes

täydyttävä agitatsionityön järjestämiseksi.
s *
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Oikemus: Jota pienempiin piireihin järjes
täydytään sitä selvemmäksi se tulee ja toiminta 
siten harkittua ja varmaa.

Hagelberg: Täällä esitettyihin oloihin nojaten 
voitaisiin järjestyä neljään agitatsionialueeseen 
nimittäin: Ohio 1, Pennsylvania 2, Jersey City, 
New York ja Philadelphia 3, ja Uuden Enlan- 
nin valtiot 4.

Bruun: Täällä on viitattu kansalaistuttamis- 
kysymykseen, mutta se ei ole ainoastaan sillä 
hyvä että me valvomme kansalaistuttamista, 
vaan meidän täytyy kiihottaa niitä siihen.

Päätös.

Hyväksyttiin seuraava ponsivaliokunnan e- 
sittämä ponsi: * Idän piiri jaetaan agitatsionialu- 

«eihin asutusryhmittymisen perusteella. Lukumää
rän ja rajat määrää piiritoimikunta.

Alueen asioita hoitaa toimikunta, jonka va
litsee se osasto minkä alueen jäsenistö siihen 
velvoittaa. Toimikunta yhdessä osastojen agi- 
tatsionikomiteain kanssa ylläpitää kiihotusta vaa
li- ja työlakkotilaisuuksissa; huolehtii luentokurs
sien toimeenpanosta, sekä yleensä aluetta kos
kevasta kiihoitustyöstä.

Alkuvalmistukset jätettiin piiritoimikunnan 
tehtäväksi.

§ 17.
Suomen ruotsalaisten järjestämisestä alusti 

Siren, josta pääkohtia esitetään seuraavassa: 
Tarkoituksena ei ole järjestää semmoista a- 

gitatsionia kuin on suomalaisten kesken, vaan



levittämällä lentokirjasia ja sosialistisia sano
malehtiä heidän keskuuteensa, kiinnittää heidän 
huomiotaan valtiolliseen toimintaan, lakko- ja 
työrettelöihin. Meikäläisten kieltä taitavien 
miesten avulla olisi seurattava näitä asioita. Ja 
jos mahdollista olla heille apuna osastoita pe- 
rustettaissa. Piirikomitean olisi valvottava tätä 
työtä.

Otettiin keskusteltavaksi.
Petterson: Tämä kokous ei voi antaa sdurta 

huomiota tälle kysymykselle. Mutta nämä joukot 
pitäisi saada alkuun, joka ei ole niinkään vai
keaa koska moni meistä osaa samaa kieltä.

Oikemus: Suomalaisten osastojen, tietäessään 
ruotsalaisia olevan paikkakunnalla, olisi annetta
va siitä tietoa keskusvirastolle. Pelkästään suo
malaisten puolelta tehty agitatsioni ei tuota tu
loksia.

Hagelberg: En kannata laajoihin toimenpi
teisiin ryhtymistä. Alkuherätystyötä olisi aletta
va. Pitäisi jäsenistössämme olevien ruotsalais
ten antaa alkaa tämä toimi. Jos he toimisivat 
vähäsenkään, niin ehkä saataisiin heidät alulle. 
Jos saataisim syntymään vaikkapa yksikin osasto, 
niin kyllä he jo sitten saavat useamman synty
mään. Annettakoon piirikomitealle oikeus käyt
tää pienemmän summan piirin varoja tässä tila
päisiin tarkoituksiin.

Annala: Vastustan sitä, sillä se on yleisesti 
mahdotonta. Jos on paikkakuntia joissa se on 
mahdollista, niin en tahdo sitä kieltää.

Lindström: Tämä asia on esitetty ruotsalais
ten taholta. Mutta suureksi osaksi tämän kysy
myksen tärkeyden muodostaa se, että nämä ruot-



salaiset pää-asiallisesti järjestyvät Socialist La- 
bor Partyyn, joka on sosialistipuolueen menettely
tapakysymyksen kanssa ristiriidassa. Hagelber
gin esitys herätystyötavassa on* parhain.

Aarnio: Luovutettakoon varoja että päästään 
alkuun, sillä S. Labor Partyn voitto on meidän hä
viö. Yhdyn Lindströmiin.

Hedman: Yhdyn Lindströmiin.
Merikanto: Tässä työssä ovat lentolehtiset 

parhaita välineitä.
Mrs. Hedman: Se työ pitäisi lähteä englan

ninkielisten taholta. Suomen ruotsalaiset ovat 
ylpeitä kansallisuudeltaan.

Siren: Täällä ilmestyy eräs porvarilehti Fins- 
ka Amerikanaren, joka tahallisesti ottaa S. La
bor Partyn artikkeleja palstoilleen. Piiritoimi
kunnalle olisi annettava oikeus velvoittaa osas
toja keräämään tilastoja ruotsalaisista ja koet
taa saada heidät sihteerin kanssa kirjevaihtoon.

Päätös.

Hyväksyttiin seuraava ponsi:

Edustajakokous velvoittaa Idän pii- 
rikomitean esittämään Suom. Sos. Jär
jestön toimeenpanevan komitean kautta 
Kansallis toimeenpanevalle komitealle 
ruotsinkielisten sanomalehtien, lentoleh- 
tien ja kirjallisuuden levittämisen S. S. 
osastojen ja piiritoimikunnan välityksel
lä, niille paikkakunnille missä se näyt
täytyy välttämättömäksi ja tuloksia tuot
tavaksi.

Otettiin päivällisloma.



Iltapäivän istunto alkoi klo 1.30.
E. Eronen toimi puheenjohtajana, kaikki saa

puvilla.

§ 18.

Raivaajan painokannerahasto.
Yksimielinen päätös ilman keskustelua oli, 

että järjestö velvoitetaan ryhtymään niihin toi
menpiteisiin mihin Raivaajan vuosikokouksessa 
valitun komitean laatima kirjelmä kehoittaa.

§ 19.
Pakollinen verotuskysymys Työväen Opiston

hyväksi.
Alusti Bruun.
Otettiin keskusteltavaksi.
Annala: Me tunnemme opiston tärkeyden, 

kysymys on vain siitä josko yhdymme keskipiirin 
esitykseen.

Lindström: En kannata pakollista jatkuvaa 
verotusta, pidetään sensijaan iltamia, ja tulot 
niistä luovutetaan T.-0:lle osakkeita vastaan.

Bruun: Yhdyn Lindströmiin. Jäsenet ovat jo 
liiankin rasitettu ylimääräisillä verotuksilla.

Hagelberg: Vastustan periaatteellisesti pa
kollista verotusta liikkeen hyväksi, joka on osa
keyhtiö.

Malm: Työväen Opistoa on autettava ja sii
hen on verotus parhain keino.

Kangas: Pidän tarpeellisena Työväen Opis
ton avustamisen.
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Siren: Vastustan pakollista verotusta. Oste
taan osakkeita jäsenluvun perusteella. Iltamatu- 
lot ovat liian epävarmoja.

Ranta: Yhdyn edelliseen.
Leivo: Olen vastustavalla kannalla.
Nurmi: En kannata verotusta. Ostetaan o- 

sakkeita, eli pannaan toimeen aika ajottain jyry 
iltamat yli maan.

Lehto: Kannatan verotusta kerta kaikkiaan, 
vaan ei neljännesvuosittain.

Oikemus: Meillä vastustettiin verotusta, mut
ta autettakoon muulla tavalla.

Moisio: Minä vastustan kaikenlaista vero
tusta. Pidettäköön iltamia sensijaan.

Savo: Olen jatkuvaa verotusta vastaan.

Päätös.

Yhdyttiin seuraavaan ponteen:

Osastot velvoitetaan toimeenpane
maan aika-ajottain iltamia Työväen 0 - 
piston hyväksi, jos mahdollista neljän
nesvuosittain, joista tulleet varat luovu
tetaan Opistolle osakkeita vastaan. Pii
ritoimikunta velvoitetaan aika-ajottain 
muistuttamaan osastoja tämän päätöksen 
noudattamisesta.

§ 20.

Edustajain valinta-tapa piirikokoukseen otettiin
keskusteltavaksi.

Lindström: Tästä kysymyksestä keskusteltais- 
sa Hancockin edustajakokouksessa tultiin siihen

—  37 —



päätökseen että on perustettava vaalipiirejä. 
Isoimmat osastot voivat aina suuren jäsenmää
ränsä avulla saada ehdokkaansa valituksi, jo- 
tavastoin pienemmät jäävät pois. Sellainen edus
tus ei ole tasapuolinen.

Hedman: Kuten edellinen sanoi on tämä pää
tetty asia S. S. järjestöjen yleisessä edustajako
kouksessa. Vaalipiirit olisi jaettava siten, että 
yksi edustaja voitaisiin lähettää jokaista 100 jä
sentä kohti.

Annala: Vastustan vaalipiirijakoa; se ei vie
lä nykyisten olosuhteitten vallitessa voi onnis
tua.

Ranta: Yhdyn vaalipiirijakoon.
Oikemus: Alustajat eivät näy käsittävän asi

aa. Edustajat olisi valittava osastottain.
Bruun: Kannatan vaalipiireihin jakoa.
Lindström: Massan valtion voisi esimerkik

si jakaa vaikka 5:teen vaalipiiriin, jotka sitten 
asettaisivat omat ehdokkaansa.

Leivo: Tämä vaalipiirijako ei edellytä sitä, 
että pienemmät osastot voisivat saada edustajan
sa läpi.

Brandfors: Jaetaan vaalipiireihin.
Hedman: Jos tahdotte seista Hancockin e- 

dustajakokouksen kannalla, on se tehtävä.
Savo: Tämä vanh$ tapa näyttää kyllin käy

tännölliseltä.
Moisio: Massaan nähden on käytännöllistä 

jakaa vaalipiireihin, vaan ei sellaisiin valtioihin, 
joissa on viisikymmentä jäsentä.

Petterson: Kannatan vaalipiireihin jakoa.
Malm: Nykyään valitaan parhaat edustajat 

valtiosta, eivätkä suuret osastot ole määräävinä.



Hedman: On kuitenkin valittava vaalipiirit- 
täin vuoden 1912 kokoukseen. Toteutetaan se 
nyt jo siihen mennessä.

Kyyrö: Kannatan vaalipiiriedustusta.
Nurmi: Kyllä meidän on asetuttava vaali

piirijaon kannalle.

Päätös.

Päätettiin 16 äänellä 11 vastaan ottaa käy
täntöön Hancockin edustajakokouksen päätös, et
tä Idän piiri jaetaan vaalipiireihin edustajain vaa
leja varten.

Katso Hancockin kokouksen pöytäkirjaa si
vulta 72 12 :sta pykälän lopussa.

§ 21.

Sanomalehtien ilmaseksi lahjoittaminen uusille
jäsenille.

Alustanut “Saima”, S. S. osasto, Fitchburg, 
Mass.

Otettiin keskusteltavaksi.
A. Rantanen selosti sitä laajemmin.
Hedman: Vastustan menettelyä; sitä on jo 

seurattu raittiusseuroissa ja unioissa, mutta huo
nolla menestyksellä. Ilmaiseksi annetaan vain 
ala-arvoista tavaraa. Me annamme täysiarvoista, 
mutta ei ilmaseksi.

Lindström: Yhdyn Hedman’iin. Nämä lehdet 
on saatava leviämään muulla tavalla, eikä sillä 
keinoin.
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Nurmi: En kannata että Raivaajaa annetaan 
ilmaiseksi.

Brandfors: Osasto vastusti sitä; sanoi tulevan 
liikanaisia kuluja.

Mrs. Hedman: Rantanen sanoi että tämän 
kautta pakoitetaan jäsenet niitä tilaamaan. Mistä 
me semmoisen keinon saamme?

Moisio: Kyllä tämä esitys tappaisi ainakin 
meidän osastomme.

Petterson: En kannata tätä; tämä on tarpee
ton.

Latvala: Kyllä meidän osasto on alustuksen 
kannalla, mutta minä itse puolestani olen sitä 
vastaan.

Päätös.

Piirikokous ei velvoita osastoja jakamaan 
lehteä ilmaiseksi uusille jäsenille. Mutta ei 
myöskään kiellä sitä, jos osasto näkee sen vas
taavan tarkoitustaan.

§ 22.

Kysymys osuuskirjakaupan perustamisesta.

Alustanut “Saima” S. S. Osasto, Fitchburg, 
Mass.

Kokous ei voinut yhtyä alustukseen, vaan 
päätettiin kehoittaa osastoja ja yksityisiä käyt
tämään Raivaajan kirjakauppaa, ja kieltää, että 
osastot eivät takauksillaan tukisi yksityisten kir- 
jakauppaliikkeitä.
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§ 23.
Avunkeräys yksityisille.

Alustanut Ashburnhamin osasto. 
Otettiin keskusteltavaksi.
Hedman: Minä en ole mikään ihmisystävä, 

mutta keräyslistojen lähettämiselle ei olisi pan
tava estettä, onhan jokaisella vapaat kädet, ottaa 
tai hyljätä.

Matikainen: Osastomme vastusti yksityisten 
hyväksi pantavia keräyksiä.' Kääntykööt sitävas
toin kunnallishallinnon puoleen.

Hautamäki: Tämä on sellainen asia että se
on välttämättä jätettävä osastojen oman harkin
nan alaiseksi.

Ranta: Meillä on aina pantu huomiota yksi
tyisten keräyslistoihin, mutta talonrakennuksiin 
ynnä muihin yleisiin tarpeisiin tulevat listat hei
tetään paperikoriin. Olen sillä kannalla, että 
yksityisten listoja olisi vähennettävä.

Päätös.

Yksimielisesti yhdyttiin seuraavaan ponteen:

Yksityisten hätääkärsivien avustus- 
tapauksissa kehoittaa piirikokous, että 
kullakin paikkakunnalla osastot kääntyi
sivät kaupungin tai kauntin viranomaisten 
puoleen vaatimalla hätääkärsiville avus
tusta. Jos viranomaiset eivät myönnä 
avustusta, olkoon osastoilla sitten oikeus 
kääntyä toisten osastojen puoleen kerä- 
yslistoilla, jos hätääkärsivät kuuluvat 
sosialistipuolueeseen.
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15 minutin väliaika.
Jatkettiin kokousta. W. Hedman johti pu

hetta.

§ 24.
Ashtabula Harborin S. S. Osaston talon raken

nuksen avustamiskysymys.
N. Aarnio alusti siitä pääkohdat.
Olemme joutuneet rahapulaan rakennushom- 

missamme, ja velkoja lankee maksettavaksi seu- 
raavan kahden kuukauden sisällä. Yksityisiä lai
noja on otettu. Rakennuslainakomppaniat ovat 
kieltäytyneet lainaamasta rahoja meille vaikka 
meillä on noin kolmen tuhannen dollarin arvoi
nen kiinteä omaisuus. Vetoamme Idän piiriko- 
koukseen ja toivomme saavamme avustusta. Esi
tämme, että osastot ottaisivat yksityisiltä lainoja, 
joko meille suoraan tai osaston välityksellä. Mak
samme enintäin 5 prosenttia korkoa ja arvelemme 
voivamme maksaa ne takaisin kahden vuoden si
sällä.

H a u ta m ä k iAshtabula Harborissa on noin 
4,000 asukasta, ja ne ovat enimmäkseen vapaa
mielistä väkeä, mutta kokoushuoneen pienuus on 
heidät estänyt toimimasta. Haalin menestys siel
lä on varma, mutta avustusta pitäisi saapua ri
peästi.

Eronen: Ashtabulan kaupungissa olevalla S. 
S. Osastolla ort pankissa noin kolmesataa dolla
ria, mutta se ei luvannut sitä lainata Harborin 
osastolle kuin noin 120 prosentin korkoa vastaan. 
Jotain olisi tehtävä sen suhteen.

Joitain puheenvuoroja käytettyä tultiin seu- 
raavaan
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Päätökseen.

Idän piirikokous kehoittaa piirin S. S. Osas
toja hankkimaan rahalainoja Ashtabula Harborin 
S. S. Osaston talon rakennusrahastoon, ja samalla 
myös kehoittaa Ashtabulan S. S. Osastoa myön
tämään kohtuullista korkoa vastaan hallussaan 
olevat rahavaransa lainaksi samaan paikkaan sa
maa tarkoitusta varten.

§ 25.

Piirin edustajakokoukset pidettävä joka toinen
vuosi.

Alustanut Norwoodin S. S. Osasto.
Otettiin keskusteltavaksi.
Malm: Olen tullut huomaamaan, että on 

edullista lähettää edustaja Raivaajan vuosikoko
ukseen ja niin ollen voi pitää piirikokouksen lä
hes samoilla kustannuksilla.

Hedman: Minä olen sillä kannalla, että pi
detään vuosittain kokoukset.

Latvala: Nytkö lakkautettaisiin kokoukset 
kun on päästy agitatsionityön alkuun.

Halko: Jos vain voisimme jotenkin järjestää 
olisi parempi että pitäisimme kokoukset joka toi
nen vuosi.

Annala: Minä kannatan näitä pidettäväksi 
vuosittain, sillä Raivaajan kust. yhtiön edutkin jo 
sitä vaatii.

Hedman: Meidän on pidettävä piirikokouk- 
set silläkin syyllä kun kaukaiset pienet osastot 
eivät voi muuten ottaa osaa Raivaajan kust. yh
tiön vuosikokoukseen, joka on välttämätöintä.
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Päätettiin
pysyä entisessä päätöksessä.

§ 26.
Piirisihteerin palkkio.

N. Y. S. S. Osastojen yhteisen kokouksen 
alustuksen esitti Ranta:

Vaikka onkin vasta vähän aikaa toimittu, 
on työtä jö äärettömän paljon. Ja kun vielä men
nään asioitten järjestämisessä eteenpäin, tulee 
työtä lisääntymään tuntuvasti, niin että sihteerin 
täytyy koko lailla paljon tuhlata omaa aikaansa. 
Siksi ehdotan 25 dollarin palkkiota kuukaudessa.

Yleinen mielipide ei ollut palkkiota vastaan, 
vaan jotkut edustajista katsoivat esitetyn summan 
liian korkeaksi ja ehdottivat 20 dollaria.

Asia ratkaistiin äänestyksellä: 25 dollarin 
puolesta äänesti 12, 20 dollarin puolesta 12, jo
ten äänet siis menivät tasan. Puheenjohtaja 
ratkaisi asian siten, että piirisihteerille makse
taan 25 dollaria palkkiota kuussa. Se pidettiin 
paatoksena.

§ 27.
Piirikomitean evästys.

a) Piirikokousten toimeenpano jätettiin pii- 
rikomitealle.

b) Kolehmainen lausui evästyksenä piiri- 
komitealle, että viime vuoden päätökset sääntöko- 
mitean harkinnan mukaan liitetään sääntöihin.

Se hyväksyttiin.



Piirikofcouksen edustajain palkan määräys.

Päätettiin sovelluttaa Hancockin kokouksen 
päätöksen mukaan.

§ 29.

Idän V. & U. liiton suhdekysymys päätettiin 
siirtää seuraavaan vuosikokoukseen.

§ 30.
Piirikomitean paikka päätettiin yksimielisesti 

pysyttää edelleen New Yorkissa.

§ 31.
Mainen valtion luentokurssiasia.

Alusti Long Coven S. S. Osaston alustus- 
toimikunta.

Katsoen siihen suureen välttämättömään tar
peeseen mikä Mainen valtion S. S. osastojen 
keskuudessa on kykenevien toimintavoimien suh
teen sosialidemokraattisen liikkeen kehittämises
sä, ehdotamme piirikokouksen velvoittamaan pii
ritoimikunnan toimeenpanemaan luentokurssit 
Mainen valtion S. S. osastojen keskuudessa tule
van syys- tai lokakuun ajalla, seuraavalla tavalla: 
että piiritoimikunta kustantaa 3 luennoitsijaa 2 
viikon ajaksi, ja että osastot yhdessä maksavat 
kursseista koituvat muut kustannukset.



Otettiin keskusteltavaksi.
Istunto lopetettiin kello 6.
18 p. helmikuuta 1911.
Lauantain istunto.
Alettiin kello 8. Puhetta johti E. Eronen. 
W. Annala ei ollut saapuvilla.
Alettiin keskustelemaan Mainen valtion luen-

%

tokurssikysymyksestä.
Ranta: Me emme voi ottaa tuossa muodossa 

tuota huomioon.
Kangas: Tässä on Mainen vainolaisilla jon- 

kunverran oikeutta. Ovat niin kaukana, että ti
lapäiset puhujat eivät voi siellä käydä.

Leivo: Minä olen vastustavalla kannalla; 
järjestettäköön piiriorganiseeraajan matkat niin, 
että hän voi siellä pitää luentosarjan.

Hedman: En hyväksy, että Mainen valtioon 
lähetetään kolme luennoitsijaa kolmen viikon si
jaksi, vaan tehdään siten, että luennoitsijoille 
maksetaan matkakulut ja myönnetään piirin or- 
ganiseeraaja kahdeksi viikoksi.

Mellin: Ei vastaa tarkoitustaan kustannuksiin 
nähden.

Päätös.
Piirin varoilla ei voida nykyään kustantaa 

luennoitsijoita, vaan järjestettäköön piiriorga
niseeraajan matkat siten että hän voi antaa siel
lä luentosarjan.

§ 32.
Raivaajan osakepääoman lunastus.

Yhdyttiin Raivaajan kustannusyhtiön pää
tökseen, että Idänpiirin elinvoimaisimmat osas-
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tot lunastaisivat toukokuuhun mennessä $1,500 
edestä osakepääomaa.

§ 33.

Koko maata käsittävän paino kanne rahasto n pe
rustaminen.

Quincyn osaston puolesta alusti Latvala. 
Lyhyen keskustelun perästä hylättiin esitys 

epäkäytännöllisenä.

§ 34.

Maatalouskysymys.

Alustanut New Ipswichin S. S. osasto.

Alustus Itäpiirikokoukselle.

Maatalouskysymys ei ole vielä saanut juuri 
nimeksikään huomiota A. S. S. järjestön käytän
nöllisessä järjestämistyössä. Periaatteellisesti 
tosin on joskus saanut jonkunverran huomiota 
esim. Hancockin edustajakokouksessa tyydyttiin 
vain etupäässä määrittelemään periaatteellista 
puolta. Siis me pienviljelijät, tai paremmin sa
noen maanviljelijät yleensä täällä Amerikassa, 
etenkin maassa käytettävää kieltä taitamattomi
na, olemme jokseenkin tukalassa asemassa ja 
vailla turvaa asemamme säilyttämiseksi. Pitkin 
New Hampshiren ja Massan rajoja, joissa eniten 
asustaa suomalaisia maanviljelijöitä, olisi pikaista



agitatsionityötä tarvis. Me ketoomme Idänpiiri- 
kokoukseen, että se velvoittaa Idän piirikomitean 
antamaan apua mainitun seudun järjestystyössä.

Ensiksi, että piirikomitea hankkii mainittua 
alaa koskevaa kirjallisuutta, kuin myöskin koke
neita puhujia; toiseksi että puoluelehdet lainai- 
sivat enemmän huomiota meikäläisiin, julkaise
malla maataloutta koskevia kirjotuksia.

New Ipswichin S. S. osasto.
Otettiin keskusteltavaksi.
Hedman: Minä en voi nähdä muuta keinoa 

kuin ainoastaan kirjallisuuden avulla perata'maa- 
alaa.

Kangas: On melkein mahdoton piiripuhujien 
heille asioita selvitellä. Parhaiten voi siellä tul
la onnistumaan lentolehtisien avulla.

Bruun: Olisi tavalla tai toisella saatava nä
mä pikkuviljelijät kiinteämpään yhteistoimin
taan.

Hautamäki: On kiinnitettävä huomiota* far- 
miseuduilla kunnalliseen- ja osuustoimintaliik
keeseen lehtiemme avulla, sekä levittämällä asi
aa käsittävää kirjallisuutta, kuin myös puhumalla.

Mäki: Yhdyn Hautamäkeen.

Päätös.

' 1) Piiritoimikunta velvoitetaan hankkimaan 
maanviljelijäin asemaa valaisevaa kirjallisuutta 
sekä kokeneita puhujia.

2) Puoluelehdet, erittäinkin Raivaaja, vel
voitetaan kiinnittämään huomiota myöskin tä
män kysymyksen pohdinnalle.
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Ammatillinen järjestäytyminen.

Mitä on sos. osastojen tehtävä ammatillisen jär
jestäytymisen hyväksi.

(Alustus Itäpiirin edustajakokoukselle.).

Laajemmissa periaatteellisissa käsittelyissä 
on Amerikan s. s. puolue jo tavallaan selviytynyt, 
tai ainakin tarkoittanut selviytyä. Mutta sitä 
suuremmalla syyllä tulee meidän tarkastaa missä 
määrin, pienemmissä ryhmissä, on tuo selitys tul
lut ymmärretyksi ja onko sitä tarkoituksenmukai
sesti voitu käytännössä toteuttaa.

Me uskallamme väittää, ettei ainakaan täällä 
itäpiirissä s. s. osastojen taholta ole suurestikaan 
vaikutettu kyseessä olevan asian hyväksi. Puo- 
luekonventsionien tunnustus taloudellisille jär
jestöille on jäänyt vaan kirjaimelliseksi solidaari
suuden tunteen osotukseksi. Tätä väitettä tukee 
lukemattomat käytännölliset tapaukset sekä ali
tuinen saivartelu taloudellisen ja valtiollisen luok
kataistelun välillä. Ne lukemattomat suuntaseli- 
tykset, joilla työväestöä on aivan kuin tahallaan 
johdettu kahteen äärimäiseen laitaan ja joista 
seurauksena on ollut, ettei uskalleta — tai ei viit
sitä tehdä mitään — ja onpa muutamissa osas
toissa menty niinkin pitkälle, kun on tullut ky
symys ammattijärjestöjen perustamisesta, niin jos 
ei suoranaisesti kieltäydytty, kumminkin on jääty 
välinpitämättömäksi koko touhulle. Joku aika 
takaperin lähetti American Federation of La- 

• bor liitto tilastojen keräyslistoja, joilla haluttiin

§ 35 .
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tietää paljonko kullakin paikalla löytyy järjesty
mätöntä työväestöä. Tarkoitus oli mainitulla lii
tolla asettaa suomalainen organiseeraaja järjestä
mään työläisiä unioon, mutta aniharvat osastot 
katsoivat tarpeelliseksi täyttää ja palauttaa nuo 
listat. Arveltiin kai että sellaisen hankkiminen 
paremmin kuin ammatillisesti järjestyminenkään 
ei ole missään yhteydessä sosialismin kanssa.

Viime syysvaalien edellä pyydettiin Massan 
valtioon suomalaista vaalipuhujaa muutamaa sa
taa vaalikelpoista varten. Tätä nyt suinkaan em
me tahdo moittia. Mutta eikö myös olisi syytä 
vaatia union järjestäjää, koskapa edellämainitus- 
sakin valtiossa löytyy useita tuhansia järjesty- 
mattomia työläisiä.

Jotenkin tähän tapaan on laita muuallakin. 
Nämä epäkohdat jo puhuvat puolestaan ja osotta- 
vat minkälaisessa suhteessa idän suuret työläis
joukot ovat työnantajiinsa nähden. Edelleen 
meillä valitetaan, että osastot kadottavat luokka- 
taistelukuntonsa pelkkään huvipuoleen ja niin 
mahdollisesti käykin, jos vaan emme käy käsiksi 
käytännölliseen olojen parantamiseen sellaisel
takin taholta, johon jokainen työläinen tuntee in- 
nostuvansa. Mahdollisesti on meidän puoluees
samme vieläkin sellaisia rajaviivain vetäjiä, jot
ka pelkäävät luokkakäsitteiden sotkeutuvan, jos 
yhdytään joko vanhoillisiin tai vallankumouksel
lisiin ammattijärjestöihin. Tällaisille on annet
tava heidän heikkoutensa anteeksi niin kauan 
kunnes järkiintyvät. Sillä me tiedämme, että 
ammattikunnällinen liike on työväenliikettä ja 
ansaitsee jokaisessa maassa jokaisen työläisen 
tunnustuksen. — Joka sitä meidän puolue-elä-
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mässämme epäilee, hän tutustukoon niiden mai
den liikkeeseen, joilla tunnustamme siitä olevan 
enemmän kokemusta.

Esim. Saksan sos. puolueen viimeiset puo- 
luepäivät tunnustivat ammattikuntaliikkeen ai
van tasa-arvoiseksi valtiollisen puolueen kanssa. 
Englannin sos. puolue selittää: “Huolimatta 
siitä, josko jokainen ammattijärjestön jäsen kuu
luu puolueeseen, täytyy kuitenkin jokaisen puo- 
luejäsenen kuulua ammattijärjestöön”. Tämä 
myöskin on Marxin kanta mainitussa kysymyk
sessä. Nämä todistukset nyt siksi, että Idän pii- 
rikokous ei pelkäisi kerta kaikkiaan velvottaa o- 
sastoja toimimaan taloudellisen järjestäytymisen 
hyväksi.

Päätökseksi esitämme seuraavaa:

Idän piirikokous, tunnustaen talou
dellisen järjestäytymisen välttämättömyy
den yhtenä tärkeänä luokkataisteluosana 
ja erittäin nykyisten olosuhteiden vaati
mana, velvoittaa jokaisen osaston viipy
mättä ryhtymään toimenpiteisiin talou
dellisen järjestymisen edistämiseksi.

Erityisiä kiihottajia ammattikunnalli- 
sen liikkeen alalta on piirikomitean lä
hetettävä sellaisille paikkakunnille, jotka 
sitä kipeämmin kaipaavat ja  on heidän 
suoranaisesti avustettava käytännöllistä 
järjestäytymistä niihin unioihin, jotka 
kullekin paikkakunnalle ja työalalle näyt
täytyvät soveliaimmalta, kuitenkin silmäl
läpitäen sos. demokraatista tarkoituspe- • • • • raa.
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Lebanon s. s. osaston alustuskomitea.
Alusti Kangas.
Otettiin keskusteltavaksi.
Hautamäki: Oikein asiallinen tuo alustus ei 

ollut. Kyllä minä olisin sitä mieltä, että piiritoi
mikunta ei lähettäisi puhujia ainoastaan järjes
tämään ammattijärjestöjä. Sen voi paremmin teh
dä A. F. of L. Meillä on kyllä työtä kunnalli
sella ja valtiollisella alalla.

Hedman: Ei ruveta tässä huoppumaan, vaan 
pysytään puolueen menettelytavoissa. Täällä ve
dottiin Marxin lauseisiin, mutta Marx sanoo, että 
ammatillinen järjestö on valmistava koulu sosia- 
licmiin. Ei saa käsittää siten että me vastustai
simme järjestäytymistä. Vastustan että me puo
lueena alkaisimme vaatimaan unioilta organisee-
raajia.

Siren: Minä hyväksyn tämän alustuksen sel
laisenaan, Jos olisimme täyttäneet ne A. F. of 
L. vaatimukset, olisi meillä jo suomalainen or- 
ganiseeraaja. Meillä ei ole mitään syytä näiden 
liittojen äärimmäisyyttä hommata, me voidaan nii
hin yhtymällä saattaa ne yhdeksi vahvaksi jär
jestöksi.

Hendrickson: Kaikkialla täytyy työläisten jär 
jestäytyä jo sen käytännölliseltäkin kannalta kat
soen. Sosialistinen liike kaipaa jo niitäkin työ
läisiä järjestymään, jotka eivät vielä kuulu puo
lueeseen. Monet lakko-tapaukset ovat todisteena 
sen hyvistä puolista.

Kangas: Sosialisti-osastot eivät ole tehneet 
nvtään asian eduksi täällä Idässä. Jos tekisimme 
jotain sen suhteen ei jäisi tilaisuutta keskival- 
tion intoilulle.
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Kyyrö: Työväen liike käsittää kaksi puolta. 
Ainoastaan poliittisella toiminnalla emme voi 
saavuttaa tuloksia.

Päätös.

Että piiritoimikunta velvoitetaan lähettämään 
tilastokaavakkeet Idän piirin osastoille suomalais
ten asuntopaikkain, toimialan ja lukumäärän sel
ville saamiseksi ja niistä saatujen tilastojen pe
rusteella esittämään ammattijärjestöille erityisen 
järjestäjän tarpeellisuutta suomalaisten keskuu
dessa.

$ 36.

Luettiin valistus- ja luento-työn järjestämi
seen valitun valiokunnan kehoitus:

Idän piirikokous velvoittaa jokaisen osaston 
Idän piirissä tekemään velvollisuutensa S. S. 
järjestöä kohtaan, täyttämällä aina mahdollisim
man tarkkaan järjestömme keskusvirastosta tule
vat tilasto- ja kyselykaavakkeet.

Se hyväksyttiin yksimielisesti.

Luettiin sääntöluonnos, vaan niiden tarkis
taminen jätettiin piiritoimikunnalle. Osastoille 
annettiin oikeus joko hyväksyä tai tehdä muu
toksia niihin 30 päivän sisällä siitä päivästä lu
kien jolloin ne on julaistuna.
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Työttömyyskysymys ja menttelytapamme sen
suhteen.

Alusti F. F. Broman.
Useampia puheenvuoroja käytettyä hyväk- 

, syttiin seuraava ponsi:

Piirikokous velvoittaa osastojen tai 
puoluejäsenten toimeenpanemaan yleisiä 
työttömäin kokouksia sekä aika-ajottain 
laatimaan tilastoa yleisestä työttömyydes
tä ja siitä johtuneesta paikallisesta asi
ain tilasta.

Puheenjohtaja julisti kokouksen loppuneeksi 
kello 12 päivällä.

Kokouksen puolesta

J. OJALA, A. RANTANEN, ALF. HAUTAMÄKI
Kirjurit.

Tarkastaneet:

U. HAGELBERG ja ALEX KOLEHMAINEN.


